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Z obsahu: Zateplení našich škol v Proseči se blíží 
ke konci - Novohradský sraz veteránů 2013 - 
Matrika - Odpovídáme na dotazy občanů - V 
Záboří bude Pumptrack - Zahraniční dobrovol-
níci opravují značení cyklotras v mikroregionu 
-  Z deníku JSDH Proseč - Pietní vzpomínka 
k 71. výročí vypálení osady Ležáky - 110 let od 
založení spolku Růžový palouček - Spolupráce 
města a Žákovského parlamentu - Žáci ze ZŠ 
Proseč opět úspěšní - Zprávičky z perálecké ško-
ličky - Klub seniorů - Fotbalový speciál

Město opět aktualizuje web
Město Proseč minulý rok uspělo s no-

vým webem v krajském kole celostátní 
soutěže Zlatý erb 2012 a obsadilo pěkné 
druhé místo v kategorii měst. Příští rok 
se chceme opět ucházet o umístění v této 
soutěži, a proto připravujeme další mo-
dernizaci webových stránek města. Ob-
čané se brzy dočkají mimo jiné zlepšení 
přehlednosti webu a zveřejňování dalších 
informací nad rámec zákona.

Zastupitelé chtějí pojmenovat ulice
Zastupitelé mají zájem vyřešit tento 

více než 60 let odkládaný úkol jednou 
provždy, rada města již na žádost zastu-
pitelů uložila starostovi připravit studii 
s podklady k oficiálnímu pojmenování 
ulic, náměstí a veřejných prostranství. 
Podklady budou nejprve projednány na 
pracovním jednání a následně řešeny na 
řádném jednání zastupitelstva města. 
Bližší informace přineseme již v příštím 
čísle zpravodaje.

Městská policie v terénu již v září
Společná městská policie byla schválena 

postupně zastupitelstvy všech spolupra-
cujících měst, po Proseči došlo k jejímu 
schválení také v Luži a Skutči. Následně 
proběhlo výběrové řízení na nové stráž-
níky a nyní probíhá příprava na rozší-
ření městské policie. Činnost městské po-
licie na území města Proseč by měla být 
zahájena od září.

Pomoc občanů s úklidem hřbitovů
Prosíme občany, aby neponechávali za 

hroby na místních hřbitovech vázy, skle-
nice a další předměty. Usnadníte nám 
tím sekání a další údržbu mezi hroby a 
předejdete jejich případnému poškození. 
Děkujeme.

Vedení města Proseč

Novohradský sraz veteránů 2013
Dne 13. července 2013 se uskutečnil v 

Nových Hradech oficiálně první ročník 
akce Novohradský sraz veteránů. Tato po 
mnoha letech obnovená tradice setkávání 
majitelů historických strojů v Nových 
Hradech byla oficiálně pořádána Sdru-
žením obcí Toulovcovy Maštale a město 
Proseč bylo jedním z partnerů této akce. 
Jedná se tedy o další akci po úspěšné sé-
rii Cyklo Maštale, kterou bychom chtěli 
v našem regionu rozvíjet a pokračovat v 
ní. Sraz byl zahájen na hřišti v Nových 
Hradech přehlídkou historických vozidel, 
nejstarším automobilem srazu se stal Ci-
troen 5CV (5HP) z roku 1924 a z moto-
cyklů byly k vidění především historicky 
vzácné stroje Jawa 500 OHV (tzv. rum-
pál). V poledne následoval komentovaný 
start strojů s účastníky orientačního zá-
vodu v délce 50 km, který vedl přes člen-
ské obce sdružení. Na cestě účastníci po-
vinně absolvovali čtyři kontrolní zastavení 
v Hluboké, Leštině, Jarošově, Budislavi 

a cílem bylo společné setkání v Proseči 
na náměstí. Hasiči z Proseče si připra-
vili v rámci doprovodného programu této 
akce ukázku vyproštění osoby z havaro-
vaného vozidla za použití hydraulických 
kleští. Celá akce se podařila uskutečnit a 
úspěšně zvládnout především díky Mar-
tinu Klinskému, který je majitelem i ob-
divovatelem historických strojů, a také 
díky dalším pořadatelům a partnerům 
této akce. Všichni se již nyní těšíme na 
setkání v roce 2014 u druhého ročníku.

Jan Macháček

Zateplení našich škol v Proseči se blíží ke konci
Město Proseč v těchto měsících rea-

lizuje dva projekty zateplení veřejných 
budov současně. Jedná se o dvě největší 
investiční akce města v letošním roce, 
s celkovým rozpočtem 7,2 mil. korun. 
Obě akce jsou hrazeny z rozpočtu města 
a dotace SFŽP. Téměř hotovo je zatep-
lení budovy mateřské školy. Nová okna a 
vnější plášť jsou již na místě, nový vzhled 
fasády pomohla navrhnout paní Andrea 

Sodomková. Jedná se o hravou formu ba-
rev s doplněním několika prvků typických 
především pro dětský svět. Nyní probí-
hají terénní úpravy a dodělávky, ukončení 
prací se očekává v srpnu. Druhým objek-
tem, kde probíhá zateplení, je stará bu-
dova základní školy včetně navazujících 
spojovacích chodeb, šaten a dílen. Vymě-
něny jsou již okna a dveře.

Jan Macháček
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nyní

před

Z jednání Rady města Proseč a Zastupitelstva města Proseč ve 2. čtvrtletí 2013
Jednání rady ze dne 2. dubna 2013

Informace předsedy kontrolního výboru
Rada města vzala na vědomí informace 

předsedy kontrolního výboru zastupitelstva 
Luboše Bati o zprávě kontrolního výboru o 
hospodaření v městských lesích, bylo domlu-
veno, že toto téma bude jeden z bodů pro-
gramu jednání zastupitelstva města. 

Odběry vzorků vody a půdy v okolí sběrny
Rada města vzala na vědomí informace mís-

tostarosty o odběru vzorků v okolí sběrny dru-
hotných surovin, včetně informace o odebrání 
jednoho vzorku navíc ze studny uvnitř areálu.

Zdravotnická záchranná služba ve Skutči
Rada města vzala na vědomí informaci 

starosty o zahájení provozu Zdravotnické zá-
chranné služby ve Skutči od 2. 4. 2013. Bylo 
konstatováno, že provoz je zatím 12 ti hodi-
nový, ve spolupráci s Pardubickým krajem 
bude řešeno zajištění 24 hodinového provozu.

Převod sokolovny do majetku města
Rada města vzala na vědomí rozhodnutí 

valné hromady T.J. Sokol Proseč o zahájení 
jednání o převodu sokolovny do majetku 
města, jednáním byl radou pověřen starosta. 

Jednání rady ze dne 9. dubna 2013
Jmenování ředitele ZŠ Proseč
Rada města jmenovala na pracovní místo 

ředitele Základní školy Proseč, okres Chru-
dim pana Mgr. Josefa Roušara s účinností (ná-
stupem) od 1. 8. 2013 

Jednání rady ze dne 9. května 2013
Příspěvek na opravu kříže na náměstí
Rada města schválila poskytnutí finančního 

příspěvku ve výši 20.000,- Kč pro Římskoka-
tolickou farnost Proseč u Skutče na opravu li-
tinového kříže na náměstí v Proseči. 

Zákaz hracích automatů VHP a VLT
Rada města schválila setrvání na zákazu 

hracích automatů VHP a VLT na celém 
území města Proseč na základě aktuálního 
rozhodnutí ústavního soudu a platné obecně 
závazné vyhlášky.

Demontáž autobusové zastávky
Rada města schválila demontáž první auto-

busové zastávky na náměstí z důvodu zvýše-
ného vandalismu a nezájmu o využívání této 
zastávky v rámci autobusové dopravy.
Jednání rady ze dne 21. května 2013

Změna zařazení jednotky SDH Proseč
Rada města schválila podání žádosti Ha-

sičskému záchrannému sboru Pardubického 
kraje o změnu zařazení jednotky SDH Proseč 
z kategorie JPOIII do kategorie JPOII. 

Dotace na projekt na kanalizaci V. etapa
Rada města schválila přijetí dotace ve výši 

65.000,- Kč z Pardubického kraje na zpraco-
vání projektové dokumentace Kanalizace Pro-
seč – V. etapa – DÚR. 

Dotace na pořízení automobilu CAS
Rada města schválila přijetí dotace ve výši 

200.000,- Kč z Pardubického kraje na poří-
zení požárního automobilu CAS včetně ne-
zbytných úprav.  

Dotace na opravu sbírek v muzeu
Rada města schválila přijetí dotace ve výši 

15.000,- Kč z Pardubického kraje na zpra-
cování „Fotografické a textové dokumentace 
sbírkových předmětů – 2. etapa“. 

Zápis kulturních památek do ÚSKP
Rada města vzala na vědomí informaci 

starosty o podání návrhu na zápis do ÚSKP 
dalších dvou památkových objektů v Proseči, 
které navrhuje k zápisu Českobratrská církev 
evangelická v Proseči. 

Dopis na ředitelství SÚS PK
Rada města vzala na vědomí dopis ředitel-

ství SÚS Pardubického kraje o stavu a řešení 
oprav komunikací II. třídy na našem katastrál-
ním území.

Jednání rady ze dne 30. května 2013
Zákaz podomního prodeje zboží a služeb
Rada města schválila nařízení města Proseč 

č. 1/2013 o zákazu podomního a pochůzko-
vého prodeje zboží a služeb s účinností od 
1. 6. 2013. 

Dotace na zalesnění pozemků
Rada města schválila přijetí dotace ve výši 

82.592,09 Kč ze Státního zemědělského in-
tervenčního fondu na založení lesního porostu. 

Dotace na opravu kříže v České Rybné
Rada města schválila přijetí dotace ve výši 

30.000,- Kč z Pardubického kraje na „Opravu 
litinového kříže u Kopišťů v České Rybné“. 

Žaloba na firmu ECOREAL CZ
Rada města schválila podání žaloby na 

firmu ECOREAL CZ, s.r.o. z důvodu nepl-
nění smluvních závazků spojených s odstraně-
ním reklamovaných vad a nedodělků objektu 
16 chráněných bytů, pověřen v této věci byl 
právní zástupce města.

Pohledávky za stočné
Rada města vzala na vědomí způsob řešení 

pohledávek dlužníků za stočné, budou uči-
něny právní kroky, řešením byl pověřen právní 
zástupce.

Jednání rady ze dne 6. června 2013
Věcná pomoc při povodních
Rada města schválila poskytnutí věcné po-

moci povodněmi postiženým obcím na Trut-
novsku ve výši 10.000,- Kč do humanitární 
sbírky organizované občanským sdružením 
Rescueinfo se zapojením SDH Proseč. 

Poskytnutí jednotky SDH Proseč
Rada města schválila přihlášení jednotky 

SDH Proseč u OPIS HZS kraje, pobočka 
Chrudim, včetně poskytnutí technického vy-
bavení a zapojení jednotky do likvidačních 
prací na pomoc krajům postiženým povodní. 

Jednání rady ze dne 18. června 2013
Dotace na městskou akci
Rada města schválila přijetí dotace ve výši 

10.000,- Kč z Pardubického kraje na pořádání 
kulturní akce „Den řemesel 2013“. 

Plnění rozpočtu města Proseč v roce 2013
Rada města schválila plnění rozpočtu 

města Proseč k 31. 5. 2013, v příjmech 
14.752.981,79 Kč a výdajích 11.585.131,39 
Kč. 

Jednání rady ze dne 27. června 2013
Výběrové řízení na akci v MŠ čp. 220
Rada města schválila zadávací dokumentaci 

a vyhlášení výběrového řízení na akci „Re-
konstrukce sociálních zařízení MŠ č.p. 220, 
Proseč u Skutče“ a oslovení firem pro podání 
nabídek.

Lesní hospodářská osnova 2013-2022
Rada města vzala na vědomí informaci 

místostarosty o převzetí separátů lesních hos-
podářských osnov od MěÚ Chrudim, odbor 
životního prostředí pro období 1. 1. 2013 až 
31. 12. 2022. 

Jednání zastupitelstva 27. května 2013
Závěrečný účet města
Zastupitelstvo města schválilo předložený 

závěrečný účet města Proseč za rok 2012. Za-
stupitelstvo souhlasilo s celoročním hospoda-
řením města za rok 2012, a to bez výhrad. 

Příspěvek pro FK Proseč
Zastupitelstvo města schválilo poskytnutí 

finančního příspěvku pro FK Proseč o.s. ve 
výši 110.000,- Kč, příspěvek bude použit na 
činnost a krytí provozních nákladů organizace. 

Veřejnoprávní smlouva MP
Zastupitelstvo města schválilo veřejnoprávní 

smlouvu mezi městem Proseč a městem Sku-
teč, jejímž předmětem je rozšíření působnosti 
Městské policie Skuteč na katastrálním území 
města Proseč v plném rozsahu. 

Darovací smlouva
Zastupitelstvo města schválilo darovací 

smlouvu mezi městem Proseč a Farním sbo-
rem Českobratrské církve evangelické, jejímž 
předmětem je darování nemovitosti čp. 7 a 
stav. parcely p.č. 184  v k.ú. Proseč u Skutče 
městu Proseč. 

Obecně závazná vyhláška č. 1/2013
Zastupitelstvo města schválilo Obecně zá-

vaznou vyhlášku č. 1/2013  o zrušení městské 
policie. 

Uplná znění usnesení, včetně zápisů a 
příloh z jednání rady a zastupitelstva města 
jsou ke stažení na internetové adrese:

www.mestoprosec.cz
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Matrika červenec:
Jubilanti 

70 let Hana Vodičková, Martinice

 Miloslava Melicharová, Proseč

 Květoslava Bartošová, Miřetín

75 let Květoslava Šenkýřová, Miřetín

80 let Zdeněk Klofát, Proseč

85 let Bedřiška Pražanová, Martinice

91 let Jarmila Koutná, Záboří

Úmrtí

Jaroslava Šedá, Česká Rybná

Jaroslav Tomášek, Proseč

Marie Drahošová, Proseč

Ing. Milena Haaszová, Praha

Azylový dům v Chrudimi
Představujeme Vám novou sociální služ-
bu Azylový dům v Chrudimi, který byl 
otevřen Centrem J. J.  Pestalozziho, o.p.s. 
Chrudim 1. 2. 2013.

Cílovou skupinou jsou :

- osoby od 18 do 26 let, které opouštějí 
dětský domov, výchovný ústav, dům na 
půl cesty nebo jiná zařízení pro děti a 
mládež,

- oběti domácího násilí bez omezení 
věku,

- rodiny s dětmi neúplné, rozvrácené či s 
přítomností patologie v rodině.

Posláním pobytové služby je poskytovat 
podporu lidem bez rodinného zázemí 
nebo v tíživé rodinné situaci takovým 
způsobem, aby došlo ke zvýšení soběstač-
nosti a úspěšnosti v dalším životě.

Kontaktní telefon:

469 311 460, 469 311 611

e-mail: ad.chrudim@pestalozzi.cz

Upozornění pro občany
Upozorňujeme občany, kteří se odstěho-
vali z městského bytu z důvodu ukončení 
nájemní smlouvy a žijí na jiné adrese, aby 
se na novou adresu přehlásili. V případě, 
že to neučiní, bude v příštím měsíci za-
hájeno správní řízení ve věci zrušení tr-
valého pobytu na adrese městského bytu. 
Podle zákona 302/2004 Sb., §10, písm. 
5,  je občan povinen ohlásit změnu místa 
trvalého pobytu ohlašovně.

Stanislava Češková, matrikářka

Do cyklojízdy s Letními peckami se zapojil i hejtman
Sportovní duch krajského radního 

René Živného, který v cyklodresu dorazil 
i na zasedání Rady Pardubického kraje, 
strhl také hejtmana Martina Netolického. 
V sobotu 29. června se k němu připojil v 
propagační cyklojízdě Pardubickým kra-
jem, a to na úseku z Litomyšle do České 
Třebové. Jen v pátek a sobotu Živný ab-
solvoval hned osm zastávek na soutěž-
ních místech soutěže Letní pecky, poznej 
všecky. 

„Smekám před radním Živným. Vyzkoušet 
stovky kilometrů cyklotras i běžných silnic 
jeho téměř závodním tempem chce pořádnou 
výdrž a fyzičku,“ ocenil výkon radního 
hejtman. „Jsem rád, že jsem si konečně mohl 
vyzkoušet sbírání razítek do vandrovní 
knížky. Podobné soutěže skvěle zapadají do 
propagace krás našeho kraje a vybízejí lidi 
k aktivnímu trávení volného času,“ dodal 
Martin Netolický.

René Živný zahájil páteční etapu své 
„Tour de pecky“ u budovy krajského úřadu, 
kde se k němu přidal Martin Kolovratník, 
ředitel Českého rozhlasu Pardubice, který 
je mediálním partnerem soutěže. Prv-
ním cílem etapy bylo Muzeum obuvi a 
kamene ve Skutči. Pak následovalo Mu-
zeum dýmek v nedaleké Proseči, kde rad-
ního do tajemství výroby dýmek zasvětil 

starosta Jan Macháček. Z Proseče zamířil 
Živný do rokokového zámku v Nových 
Hradech. Poslední razítko do vandrovní 
knížky v rámci páteční etapy dostal radní 
Živný v rodišti Bohuslava Martinů v Po-
ličce, kde si ve společnosti místostarostky 
Marie Kučerové prohlédl Centrum Bo-
huslava Martinů, navštívil školní třídu, v 
níž se učil sám věhlasný skladatel, pro-
hlédl si expozici věnovanou městu Po-
lička a také poličské městské opevnění. 

V Poličce Živný přenocoval a v sobotu 
ráno se vypravil cyklobusem do Moravské 
Třebové, kde navštívil Hřebečské důlní 
stezky. Zde Živného přivítal starosta 
města Miloš Izák a na další cestu do Prů-
myslového muzea v Mladějově se k němu 
na bicyklu připojil i místostarosta Vác-
lav Mačát. Expozice železniční, silniční 
a zemědělské techniky, stejně tak jako 
chloubu zdejší Mladějovské průmyslové 
dráhy, úzkokolejku o rozchodu 600 mm, 
ukázal v Mladějově radnímu Živnému 
předseda Průmyslového muzea Mladějov 
Miloš Kopřiva. 

Z Mladějova zamířil René Živný do 
Litomyšle, kde se nachází další soutěžní 
místo, rodný byt Bedřicha Smetany. V 
Litomyšli se k Živnému připojil i hejtman 
Martin Netolický. Oba společně absolvo-

vali přejezd z Litomyšle do 
Městského muzea v České 
Třebové, kterým je provedly 
místostarostka města Jaro-
míra Žáčková spolu s ředitel-
kou muzea Janou Voleskou.

Nyní zbývá Živnému už 
jen pět soutěžních míst k 
tomu, aby svoji propagační 
cyklojízdu napříč Pardubic-
kým krajem uzavřel. 

Pardubický kraj

Cvičení lezeckého družstva HZS na rozhledně Terezce
V pondělí 17. června 2013 proběhlo na 

rozhledně Terezce taktické cvičení HZS 
Pardubického kraje ÚO Svitavy. 

Jednalo se o praktické provedení zá-
chranné akce za účasti tří lezeckých druž-
stev HZS PaK ÚO Svitavy (dohromady 
11 lidí). Byla provedena předlékařská ne-
odkladná pomoc, transport zraněné osoby 
v bezvědomí za použití improvizovaného 
kladkostroje, pákového lanového navi-
jáku, horizontálního a vertikálního trans-
portu s doprovodem, dále transport zra-
něného v evakuačních nosítkách po plášti 
rozhledny i schodišťovým prostorem.

Cílem cvičení bylo praktické ověření 

připravenosti práce ve výšce a nad volnou 
hloubkou, praktický nácvik záchranné 
akce a postupů. 

Lucie Oherová

Zleva: René Živný, Lucie Oherová, Jan Macháček
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Chátrající a opuštěné nemovitosti ve městě
Dalším, velmi častým tématem v našem 

městě je řešení chátrajících nebo dlouho-
době opuštěných nemovitostí. Tato pro-
blematika se týká bohužel i všech našich 
místních částí. Naše snaha tyto problémy 
řešit a jednat s majiteli těchto nemovitostí 
o nápravě většinou nevede ke šťastnému 
cíli a také opora v současných zákonech 
nám mnoho možností řešení nenabízí. 
Za stav nemovitosti je vždy zodpovědný 
její vlastník, pokud je mu stav jeho nemo-
vitosti lhostejný nebo nemá na její opravu 
finanční prostředky, tak může město 
provést opravy na vlastní náklady a poté 
je složitě soudní cestou vymáhat po vlast-
níkovi. V mnoha případech se však jedná 
o zadlužené majitele, kteří nemají žádné 
finanční prostředky a i při úspěšném a 
dlouhém soudním sporu není jisté, že se 
vynaložené finanční prostředky městu 
vrátí.

Nejvíce občany trápí asi dvě nemovi-

tosti poblíž centra, které jsou 
nejen ostudou, ale i možným 
ohrožením pro naše občany. 
Dobrou zprávou pro všechny 
je, že se nám jednu nemovi-
tost čp. 102 v Zábořské ulici 
podařilo po téměř dvouletém 
jednání odkoupit za účelem 
její úplné demolice. Nyní če-
káme na vydání demoličního 
výměru a poté začnou práce, 
které povedou ke komplet-
nímu odstranění této stavby. 
Zahájení předpokládáme v 
průběhu srpna a celá nemovi-
tost by mohla být do konce září zcela od-
straněna.  Odstranění této stavby kromě 
zvýšení bezpečnosti a zlepšení vzhledu 
této ulice umožní také rozšíření připravo-
vaného chodníku v Zábořské ulici. Druhá 
nemovitost blíže k náměstí je dlouhodobě 
také oprávněným cílem kritiky ze strany 

občanů i návštěvníků našeho města. Bo-
hužel složité vlastnické vztahy komplikují 
jednání s majiteli. Přesto věříme, že se 
nejpozději do konce letošního roku po-
daří nalézt přijatelné řešení a tento pro-
blém také vyřešíme.

Jan Macháček

V Záboří bude Pumptrack
Na hřišti u „hangáru“ v Záboří se ne-

dávno objevily barevné značky a občané 
se začali dotazovat, co zde město plánuje. 
Jak mnoho z vás dobře ví, v Záboří se na-
chází starší dětské hřiště a stará bikrosová 
dráha pro kola. Celková rekonstrukce 
dětského hřiště v Záboří byla předmětem 
žádosti o dotaci z Ministerstva pro místní 
rozvoj ČR v letošním roce, která bohužel 
nebyla podpořena. Vedení města přesto 
projevilo zájem z rozpočtu města ještě le-
tos provést alespoň částečnou obměnu již 
nevyhovujících prvků za nové a doplnit 
chybějící lavičky. Stará bikrosová dráha 
již zcela dosloužila a v současné době 
neposkytuje žádné vyžití pro děti ani 
mládež, navíc je pohyb po ní velmi ne-
bezpečný. Vedení města využilo nabídku 
spolupráce s prosečským týmem Ultimate 
Ramp Show na přeměnu staré dráhy na 
moderní Pumptrack. Pumptrack je jedi-
nečný typ dráhy, který používá “pumpo-
vání” (pohyb nahoru a dolů) jako hnací 
sílu jízdního kola namísto šlapání. Tento 
typ dráhy je ideální pro nácvik rovnováhy, 
ovládání  a získání dovedností na jízdních 
kolech. Jízda na Pumptracku je bezpečná, 
zábavná a je vhodná pro všechny věkové 

kategorie a úrovně dovedností, druhů a 
velikosti kol. Návrh nové dráhy provedli 
kluci Klofátovi z Ultimate Ramp Show, 
kteří mají obdiv prosečské veřejnosti díky 
svým dechberoucím vystoupením a touto 
problematikou se dlouhodobě zabývají. 
Kluci se rozhodli dobrovolně pomoci 

městu s vytvořením této dráhy nejen ná-
vrhem, ale především provedením většiny 
prací na hřišti. Takže nová dráha ve tvaru 
trojúhelníku by mohla vzniknout ještě do 
konce srpna.

Jan Macháček

Odpovídáme na dotazy občanů:

ilustrační foto 

současný stav

návrh Pumptrack dráhy  

čp. 102, Proseč
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Zahraniční dobrovolníci opravují značení cyklotras v mikroregionu 
Od pondělí 15. července se 
v mikroregionu Toulovcovy 
Maštale pohybují skupinky za-
hraničních dobrovolníků, kteří 
renovují sloupky se značením 
rozmístěné na cyklotrasách.  
Konkrétně se jedná o národ-
nost španělskou, francouzskou, 
belgickou, ruskou, taiwanskou, 
tureckou, korejskou, sloven-
skou a českou. Dvou až tří-
členné skupinky odstraňují ze 
sloupků starou, odlupující se 
barvu, natírají je novou barvou, 
která sloupky chrání před hou-
bami a dřevokazným hmyzem, čistí směrové značky a vysekávají a vyřezávají zeleň, kte-
rá sloupky zakrývá. Denně skupinka 16 lidí takto ošetří zhruba 70 sloupků. Po trasách 
se pohybují pěšky, denně nachodí několik kilometrů. Práci vykonávají bezplatně, na 
druhé straně je jim poskytnuto ubytování a strava zdarma. Zároveň jsou pro účastníky 
připraveny volnočasové aktivity a program, který je seznámí s naším okolím a s oby-
vateli regionu, přispějí k vzájemnému poznání odlišných kultur a způsobu života. Akci 
pod názvem „workcamp“ pořádá Sdružení obcí Toulovcovy Maštale v rámci programu 
sdružení INEX – SDA „Dobrovolníci pro obce a organizace“.

Lucie Oherová

Česká Rybná má již zázemí pro 
kulturní a sportovní akce

V České Rybné byla dokončena vý-
stavba dřevěného přístřešku na místním 
hřišti. Stavba bude sloužit jako zázemí 
pro konání kulturně společenských a 
sportovních akcí v místní části. 

Zároveň bude využívána jako zázemí 
pro hasiče při jejich výcviku, při akcích 
i turnajích s okolními sbory. Realizace 
projektu byla zahájena 1. 4. 2013. Stavba 
je zhotovena z modřínového dřeva a ošet-
řena třemi vrstvami silnovrstvé lazury, 
což zajistí její dlouhou životnost. 

Celkové náklady projektu činily 
440.000 Kč, z toho 10 % na spolufinan-
cování projektu ve výši 44.000 Kč po-
skytlo město Proseč darem SDH Česká 
Rybná. 

Projekt je spolufinancován Evrop-
skou unií z Evropského zemědělského 
fondu pro rozvoj venkova v rámci opat-
ření IV.I.2. Realizace místní rozvojové 
strategie Programu rozvoje venkova 
ČR.

Lucie Oherová

 

  

 

7. 7. 2013 - pomoc zdravotnické záchranné službě
Ve 14 hod. vyjela jednotka na pomoc záchranné službě s transportem pacientky do 

vozidla. Pacientka se nacházela v lese u obce Bor u Skutče. Po naložení pacientky do 
vozidla se jednotka vrátila na základnu.

6. 7. 2013 - dopravní nehoda
Ve 23 hod. vyjela JSDH Proseč, HZS Hlinsko k dopravní nehodě mezi obcí Bor 

u Skutče a chatou Polanka u Nových Hradů. Vozi-
dlo jedoucí od Boru u Skutče nejprve narazilo stranou 
od spolujezdce do stromu a poté se skutálelo do rokle. 
Jedna zraněná osoba byla předána ZZS, která ji trans-
portovala do Fakultní nemocnice v Hradci králové. Po 
prohledání okolí místa nehody pro vyloučení přítom-
nosti dalších osob ve vozidle se jednotky vrátily na zá-
kladnu a místo nehody si převzala Policie ČR.

17. 6. 2013 - výcvik vyprošťovacího zařízení
V 16 hod. vyjela část jednotky na cvičení, jehož cílem 

bylo seznámit členy s postupem při otevírání vozu za 
pomoci hydraulického vyprošťovacího zařízení a vytvo-
ření prostoru pro vyproštění zraněné osoby.

11. 6. 2013 - technická pomoc
V 16.30 hod. vyjela jednotka na likvidaci spadlého 

stromu ze střechy domu v Kutříně, na místo dorazila 
i automobilová plošina HZS ze stanice Hlinsko, se kterou se nebylo na místo možné 
dostat a proto byl strom zlikvidován za pomoci nastavovacího žebříku. 

Z deníku JSDH Proseč
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Pietní vzpomínka k 71. výročí vypálení osady Ležáky
Červen je v Národní kulturní památce 

Ležáky nejvýznamnějším měsícem 
roku, protože si připomínáme tragický 
konec této vesnice. Čas se tu zastavil 
24. 6. 1942, kdy byla osada Ležáky ně-
meckými okupanty vypálena. V odvetě 
za atentát na zastupujícího říšského pro-
tektora Heydricha byli její obyvatelé pod 
záminkou pomoci československým vý-
sadkářům zavražděni nebo odvlečeni do 
koncentračních táborů. Děti byly převe-
zeny do pražského Rasového a osídlova-
cího úřadu, poté do Lodže a v létě téhož 
roku zahynuly v plynových komorách. Je-
nom dvě děti byly poslány k poněmčení 
a pod cizími jmény odvezeny do němec-
kých rodin. 

Letošní Pietní vzpomínka k 71. výročí 
vypálení osady Ležáky se uskutečnila 23. 
června 2013 za účasti předních politic-
kých představitelů našeho státu - před-
sedy Senátu Parlamentu ČR Milana Ště-
cha, předsedkyně Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR Miroslavy Němcové, 
místopředsedy vlády a ministra zahra-
ničních věcí Karla Schwarzenberga a za 
velké účasti dalších delegací a mnoha ob-
čanů. Za město Proseč se pietní akce zú-
častnil starosta a členové rady města.

I v letošním roce bylo součástí pietní 
vzpomínky v Ležákách předávání Pamět-

ních odznaků Památníku Lidice spolu-
pracovníkům NKP Ležáky a Památníku 
Lidice. Ředitelem Památníku jsou vyzna-
menáni jednotlivci i organizace za dlou-
holetou spolupráci s touto významnou 
paměťovou institucí. Mezi oceněnými 
byla předsedkyně Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR Miroslava Němcová a 
také naše učitelka ZŠ Proseč Mgr. Alena 
Sudková. Od roku 2008 převzalo toto 
nejvyšší ocenění Památníku Lidice více 
jak sto osobností z České republiky i ze 
zahraničí. Jsou mezi nimi představitelé 
státu, pamětníci hrůz druhé světové války, 
odbojáři, vojáci, starostové obcí, učitelé, 
historici, umělci, spolehlivé dodavatelské 
organizace i úspěšní zaměstnanci památ-
níků spravovaných Památníkem Lidice. 

V závěru piety zapálili nejvyšší státní 
představitelé společně s hejtmanem Par-
dubického kraje Martinem Netolickým 
oheň v lucernách žáků z okolních škol, 
kteří se s nimi vydali na pochod "Oheň 
(bez) naděje" do Pardubic, Prahy a pol-
ského Chelmna po stopách zavraždě-
ných dětí z Lidic a Ležáků. Pietní akt byl 
ukončen tradičním seskokem parašutistů 
z VÚ Chrudim do prostoru pietního 
území.

Veronika Doležalová

110 let od založení spolku Růžový palouček 1903 – 2013
Růžový palouček je místo od nepaměti 

porostlé francouzskými růžemi (nazývají 
se růže stepní, papouškové) na ploše asi 
350 m2. Praví se, že vyrostly ze slzí čes-
kých bratří v době, kdy se přes 200 rodin 
v roce 1547 ubíralo z Litomyšlska do ci-
ziny. Pověsti říkají, že tyto přesazené růže 
nerostou, nekvetou a neštěstí stihne toho, 
kdo by je chtěl vyplenit. Podle pověsti 

chtěl hospodář palouček zorat, ale pluh 
se mu polámal a zahynuli mu tři koně. 
Lidé to pokládali za trest, že se dotknul 
posvátného místa pluhem. V roce 1842 se 
pokusili palouček opět zorat a zasázet na 
toto místo len, ale při jeho sušení se zadu-
sili a uhořeli čtyři lidé. 

Růžový palouček byl původně upro-
střed polí. V roce 1906 toto místo od-
koupil Spolek pro získání Růžového 
paloučku veřejnosti, který vznikl v roce 
1903 a zaměřil se na úpravu paloučku a 
jeho okolí, zřízení památníku a propagaci 
této památky. Spolek postupně upravil 
palouček do současné podoby. 

Dne 21. června 1921  byl Aloisem Ji-
ráskem za účasti 60 až 70 tisíc návštěv-
níků odhalen památník ze sibiřské mědi 
darované československými legionáři, 
který vytvořili žáci a učitelé Řemeslnické 
školy v Litomyšli podle návrhu architekta 
a rodáka z Proseče Aloise Meteláka. 

Spolek zde od svého vzniku  pořádal 
slavnosti, které byly přerušeny oběma svě-
tovými válkami. V roce 1952 byl rozhod-
nutím státní správy spolek zrušen. Rů-

žový palouček přešel do vlastnictví státu. 
V červenci roku 1990 byl spolek obno-
ven s názvem “Spolek přátel paloučku v 
Újezdci“. V duchu tradic pořádá každo-
ročně slavnosti s vystoupením význam-
ných řečníků a kulturním programem. 

Město Proseč činnost spolku pravi-
delně podporuje. V letošním roce, dne 7. 
července 2013 se na Růžovém paloučku 
konalo 110. výročí od založení spolku 
Růžový palouček, kterého se za město 
Proseč zúčastnil starosta Jan Macháček, s 
hlavním projevem na slavnosti vystoupil 
Prof. RNDr. Václav Pačes, Dr.Sc., vý-
znamný český vědec.

Veronika Doležalová
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Žáci ze ZŠ Proseč opět úspěšní
Konec každého školního roku je vždy 

časem, kdy se hodnotí celoroční práce 
dětí i učitelů. Ne jinak tomu je i na naší 
škole.

Rád bych  uvedl alespoň nejvýraznější 
letošní výsledky v různých soutěžích a  v 
reprezentaci ZŠ Proseč.

Začátkem roku se zúčastnilo několik 
žáků naší školy  soutěže v odborných do-
vednostech, kterou pořádá ISŠT Vysoké 
Mýto. Naši reprezentanti si vedli zna-
menitě. Nejlepší umístění získali Mar-
tin Svoboda – 6.místo, Marek Lettl - 4. 
místo a vítězství vybojoval Radek Jadrný. 
Jako tým pak obsadili 1. místo.

V říjnu získal školní časopis Šotek v ce-
lostátním finálovém kole čestné uznání a 
následně na jaře roku 2013 obsadil v ka-
tegorii 2. stupeň ZŠ opakovaně 1. místo 
v Pardubickém kraji, a tak mu zůstal titul 

"Nejlepší časopis Pardubického kraje".
Výborné 2.místo v okresním kole Příro-

dovědného klokana získal David Odvárka 
z 9.třídy. Zúčastnilo se celkem 606 žáků 
z 19 základních škol okresu Chrudim.

V krajském kole logické olympiády se 
mezi prvními dvanácti umístili naši 4 žáci 
(5 míst získali studenti gymnázií)! Byli 
to David Odvárka a Fanda Zach - 8. a 
9.místo, Daniel Barták - 10.místo a Jakub 
Lustyk - místo 12. 

Vynikajícího úspěchu dosáhla žákyně 
9. ročníku naší školy Barbora Zvárová. V 
literární soutěži „Svět očima dětí“, kte-
rou vyhlašuje každoročně Ministerstvo 
vnitra ČR spolu s Ministerstvem obrany 
ČR, získala nádherné 2. místo za práci 
Rahima.

David Odvárka získal v okresním kole 
dějepisné olympiády 3. místo. Následně 
pak v krajském kole obsadil 10.místo. 

V krajském kole VI. ročníku Festivalu 
vědy a techniky mládeže v Pardubic-
kém kraji naši školu reprezentovaly dvě 
dvojice: Daniel Barták a Matěj Makeš 
s projektem „Kolik času trávíme u PC?“  
Druhý projekt nesl jméno „Krevní tlak a 
my“ a jeho autorkami byly Andrea Bar-
táková a Nikola Svobodová. A právě 
děvčata se svým projektem získala nej-
hodnotnější cenu, a to krátkodobou od-
bornou stáž ve Francii. Za připomenutí 
jistě stojí, že jsme jedinou školou na 
Chrudimsku, která tuto hodnotnou  cenu 
získala počtvrté v řadě za sebou.

V počítačové soutěži „Office Arena 
2013“, kterou pořádá společnost Micro-
soft, po obhajobě prací před odbornou 
komisí byli do krajského kola nomino-
váni žáci 8. B Andrea Bartáková a Matěj 

Makeš. V krajském kole soutěže v pro-
gramování v kategorii Aplikační software 
obsadil Matěj Makeš 4. místo.

František Zach se v krajské kole che-
mické olympiády umístil na 8. místě. 
Před ním byli pouze studenti gymnázií, a 
tak  se stal nejúspěšnějším žákem ze všech 
zúčastněných základních škol!

V soutěži matematický klokan získal 
František Zach 2.místo a David Odvárka 
1. místo! 

V matematické olympiádě v kategorii 
6.tříd získal Jan Chadima 6. místo a Mi-
chal Barták místo 5., v kategorii osmých 
tříd si skvěle vedl Matěj Makeš, který se 
umístil  na 2.místě (první a třetí místo 
obsadili studenti gymnázií).

V Hradci Králové se konala Regionální 
přehlídka školních pěveckých sborů. Pě-
vecký sbor Červánek se umístil v  bronzo-
vém pásmu a Prosečánek se již podruhé 
za sebou umístil v pásmu zlatém.

OVOV – (Odznak Všestrannosti 
Olympijských Vítězů) je sportovní soutěž, 
která se koná pod patronací olympijských 
vítězů Romana Šebrleho a Roberta Změ-
líka. 

12. června se tým ZŠ Proseč ve složení: 
Daniel Barták, Matěj Makeš, Jan Síla, 
Ladislav Musílek, Štěpánka Doležalová, 
Lucie Drahošová, Kateřina Binková, An-
drea Bartáková zúčastnil krajského kola 
OVOV v Moravské Třebové. Své síly 
změřil s 11 družstvy v nejrůznějších pře-
vážně atletických disciplinách. V těžké 

konkurenci získali nádherné 2. místo a 
zajistili si postup do celorepublikového 
kola v Praze. Štěpánka získala ještě bron-
zovou medaili ze všech dívek narozených 
v roce 2001. Za jednotlivce soutěžil i 
Vojta Síla a celou kategorii vyhrál! I on 
pojede do Prahy. 

Stolní tenisté obsadili v rámci okresu 4. 
místo.

V literární soutěži „Požární ochrana 
očima dětí“ byla úspěšná Markéta Koš-
ňarová, která z 1. místa v okrese obsadila 
2. místo  v kraji, a Denisa Karalová z 2. 
místa v okrese získala  3. místo v kraji.

30.května se konalo v prostorách Fa-
kulty chemicko-technologické Univerzity 
Pardubice celostátní finále soutěže „Hle-
dáme nejlepšího mladého chemika“. Naši 
školu reprezentoval František Zach z 9. 
třídy, který si vedl velmi dobře v před-
chozích kolech a probojoval se nakonec 
mezi 26 finalistů z 10 krajů naší republiky. 
František ve velké konkurenci obstál vý-
borně – obsadil 6. místo a umístil se tak v 
první čtvrtině soutěžících.

V Pardubicích - Trnové se v květnu 
konal branný závod „Battlefied Jiřího 
Potůčka“. Soutěžilo se o Putovní pohár 
primátorky Pardubic a o Cenu starosty 
Městského obvodu Pardubice VII pro 
nejlepšího střelce. Naši soutěžící Ondřej 
Zástěra, Pavel Zach a Michal Hurych si 
vedli skvěle ve všech disciplínách, celou 
soutěž vyhráli. Navíc si Ondra odvezl i 
pohár pro nejlepšího střelce. 

Letos se více jak 60 žáků opět zapojilo 
i do vzdělávacího projektu „Mezinárodní 
vědecká olympiáda“. Pořadatelem akce 
je Mezinárodní svaz mládeže. Ve stej-
nou dobu se jí účastnili vrstevníci našich 
žáků z následujících zemí: Německo, 
Bělorusko, Kazachstán, Polsko, Rusko, 
Tadžikistán, Turecko a Ukrajina. Olym-
piáda probíhala v předmětech matema-
tika, fyzika, zeměpis, biologie, chemie, 
angličtina a němčina. Děti tak měly mož-
nost srovnat své vědomosti a dovednosti v 
mezinárodním měřítku. Všichni účastníci 
si ve zvolených předmětech vedli velice 
dobře.  Zároveň se získanými počty bodů 
postoupili do finálové části, kde se mohli 
zúčastnit mezinárodního setkání v řecké 
Soluni, ale finanční náročnost akce to ne-
umožnila. 

Poslední soutěží, které se naši žáci v 
letošním školním roce zúčastnili, byl 
branný závod „Memoriál Karla Kněze“ 
na Ležákách. Konal se v pátek 21. června 
3013 a náš tým ve složení Martin Svo-
boda, Dušan Šimon, Marek Lettl, Jakub 
Krejčí a Tomáš Rompotl se v silné kon-
kurenci neztratil a získal  pěkné 2. místo.

Jak je vidět z výše uvedeného i letos se 
našim žákům dařilo velice dobře.  Věřme, 
že tomu tak bude i ve školním roce nad-
cházejícím.

Mgr. Zdeněk Pecina, učitel ZŠ Proseč
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Vážení žáci, rodiče a spoluobčané,
máme za sebou polovinu letních prázd-

nin, které pro naši základní školu zname-
nají hned několik  změn. Ale začněme 
pěkně od začátku respektive od konce 
školního roku. Chtěl bych zde zmínit ale-
spoň dvě významné události, které konec 
školního roku provázely.

V neděli 23. června byl naší paní uči-
telce Mgr. Aleně Sudkové udělen v Le-
žákách stříbrný odznak za významnou 
dlouholetou spolupráci s Památníkem 
Lidice a NKP Ležáky v uplynulých le-
tech. Tímto jí chci k udělenému odznaku 
blahopřát a poděkovat za vzorný příklad, 
který je hodný následování.

Ve čtvrtek 27. června proběhlo loučení 
žáků 9. třídy se základní školou, které se 
uskutečnilo nejprve dopoledne v tělo-
cvičně, kde si žáci 9. třídy pro své spolu-
žáky připravili zábavný program. Navečer 
v sokolovně bylo žákům za přítomnosti 
jejich rodin, učitelů, vedení školy a zá-
stupců města slavnostně předáno jejich 
poslední vysvědčení ze základní školy. S 
žáky se krásným proslovem rozloučila i 
paní ředitelka Mgr. Jarmila Broulíková, 
která se při této příležitosti rozloučila i se 
svým dlouholetým působením ve školství 
a funkcí ředitelky školy, neboť 31. čer-
vence odchází do zasloužené penze. Od-
cházející paní ředitelce poděkoval také 
starosta města Jan Macháček a zástupce 
rodičů paní Jana Rybičková. 

Já za sebe chci paní ředitelce poděko-
vat také, protože mi předává školu, která 
pod jejím vedením jenom vzkvétala. Její 
působení ve funkci ředitelky bylo ob-
zvlášť náročné, protože se musela vy-
rovnat s významnými změnami českého 
školství, které se za jejího působení v 
porevoluční historii uskutečnily. Byla to 
zejména změna právní subjektivity školy 
ve školskou právnickou osobu a následně 
od roku 2004 uskutečňování školské re-
formy. Tato školská reforma je veřejností 
vnímána nejvíce v tom, že se přestalo učit 
podle školních osnov a začalo se učit po-
dle tzv. školního vzdělávacího programu, 

který si každá škola vytváří sama. Na naší 
základní škole je to školní vzdělávací pro-
gram s názvem „Škola mnoha možností“.

Paní ředitelce se tento školní vzdělávací 
program dařilo úspěšně naplňovat a žáci 
měli opravdu kvalitní vzdělávání v zá-
kladní škole obohacené o „mnoho mož-
ností“. Byla zde např. zavedena výuka ci-
zího jazyka již od 1. třídy, žáci na druhém 
stupni si mohou vybírat z více než deseti 
volitelných předmětů, žáci se zúčastňují 
a jsou nadprůměrně úspěšní v různých 
srovnávacích testech (SCIO testy ad.). 
Také se zúčastňují a většinou umísťují na 
předních místech v nejrůznějších soutě-
žích a olympiádách na různých úrovních 
(od okresní, přes krajské, až po státní). 
K výuce jsou využívány moderní tech-
nologie jako počítačová učebna, interak-
tivní tabule (do dnešního dne jich škola 
získala osm), ale i moderní formy výuky, 
např. projektová výuka. Jeden z mnoha 
projektů, který škola realizuje, je školní 
časopis ŠOTEK. Letos stojí obzvlášť za 
zmínku, protože se již po druhé za sebou 
stal Nejlepším školním časopisem kraje a 
postupuje do státního kola.

Uvědomuji si, jak velikou zodpovědnost 
na sebe beru, když chci dobře pokračovat 
v práci, kterou paní ředitelka Broulíková 
tak úspěšně dělala. Uvědomuji si také, že 
paní ředitelka na to všechno nebyla sama, 
že za ní stál velice kvalitní a 
kvalifikovaný kolektiv nejen 
učitelského sboru, ale i ne-
pedagogických pracovníků. 
Tento výborný kolektiv plný 
odborníků na svém místě ve 
škole zůstává a já se těším 
na spolupráci s ním.

Dovolte mi v tomto místě 
se profesně představit. Na 
těchto stránkách už bylo zmíněno, že 
jsem v letech 1995 až 2000 vystudoval 
magisterský studijní program v oboru 
učitelství matematiky a deskriptivní geo-

metrie na Přírodovědecké fakultě Uni-
verzity Palackého v Olomouci. Vzdělání 
jsem si doplnil v letech 2009 až 2012 v 
bakalářském studijním programu o obor 
školský management na Filosofické fa-
kultě Univerzity Palackého v Olomouci. 
Od roku 2000 do roku 2009 jsem praco-
val jako vysokoškolský učitel na Fakultě 
stavební Vysokého učení technického 
v Brně a současně v letech 2008 a 2009 
jsem pracoval na soukromé Západomo-
ravské vysoké škole Třebíč. Od roku 2009, 
kdy jsme se s rodinou vrátili do Proseče, 
jsem učil na Vyšší odborné škole stavební 
a Střední škole stavební Vysoké Mýto. 
Při své učitelské profesi jsem se aktivně 
věnoval tvorbě digitálních multimediál-
ních studijních opor, publikační činnosti, 
distančnímu vzdělávání; zajímám se o 
moderní formy výuky a vzdělávání, jako 
je e-learning, LMS, MOOC, ale i alter-
nativní a neformální způsoby vzdělávání.

Ve své funkci ředitele školy nabízím ne-
jen žákům, ale i rodičům a našemu městu 
své zkušenosti z různých stupňů škol, 
které využiji ke správné profilaci žáka vy-
cházejícího z naší školy a směřujícího k 
dalšímu vzdělávání na střední škole. Chci 
nadále pokračovat v nastoleném trendu 
vysoké úrovně vzdělávání jako takového, 
ale i v účasti v různých soutěžích a pro-
jektech. Kromě toho bych se rád zaměřil 
na to, aby byly v dětech rozvíjeny životní 
a mravní hodnoty, aby byly pozitivně for-
movány jejich osobnostní rysy, aby byly 
vedeny k aktivnímu občanství apod. Při 
tom všem myslím i na to, aby škola byla 
pro děti příjemným, přátelským a pod-
nětným prostředím, které v nich bude 
podporovat tvořivost, aktivitu, komuni-
kativnost, chuť se rozvíjet. Takovéto přá-
telské a inspirativní prostředí bych chtěl 
vytvářet i pro všechny pracovníky školy. 
Mělo by to být přirozené a příjemné pro-
středí, kam budou jak žáci, tak učitelé 
chodit rádi, a kde budou rozvíjet přátel-
ské vztahy i mezi sebou navzájem.

Přátelské vztahy chci bu-
dovat i mezi školou a rodiči, 
které beru pro vzdělávání je-
jich děti jako plnohodnotné 
partnery. Chci s nimi navá-
zat inspirativní komunikaci, 
takže si budu vážit veške-
rých podnětů, se kterými za 
mnou mohou chodit. Ne-
musí to být vždy ty nejlepší 
nápady, ale budu rád, když 

se mi ozve každý, kdo je ochoten k ně-
čemu přispět či pomoci.

Dalšími partnery jsou pro školu různé 
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Setkání bývalých žáků prosečské školy
Dne 25. května 2013 se konalo v po-

řadí již jedenácté setkání bývalých žáků 
prosečské školy ročníku 1935. 

Musíme konstatovat jednu skutečnost 
a to, že nás účastníků každým rokem 
ubývá. Při prvním setkání se sešlo 39 
účastníků a scházeli jsme se pravidelně 
po pěti letech. Při setkání v roce 2010 
bylo rozhodnuto, že se budeme scházet 
každým rokem, neboť náš věk již neza-
ručuje pětileté období, aby nám bylo do-
přáno toto sejití. V minulém roce jsme se 
setkali v pohostinství „Na staré lékárně“ 
dříve u Brutarů a byli jsme spokojeni s 
obsluhujícím personálem, takže i letos se 
toto setkání uskutečnilo zde. Loni nám 
zpestřil náladu bývalý spolužák hrou na 
harmoniku, letos jsme se více věnovali 
těm našim všem neduhům, ale zase jsme 
stihli si více připomenout naše působení 
ve škole a potom dalšímu průběhu života. 
Naše přání je však jediné, a to abychom 
všechny ty neduhy, které nás stíhají, ještě 
nějaký ten rok přečkali a mohli se těchto 
našich schůzek ještě účastnit. 

Setkání v roce 2014 se má uskutečnit v 
sobotu 24. května 2014 zase v pohostin-
ství „Na staré lékárně“ ve 14 hodin.

Václav Odehnal, Liboslav Krčil

Spolupráce města a Žákovského parlamentu
Žákovský parlament pracoval na za-

kázce, kterou dostal od starosty města. 
Členové žákovského parlamentu hledali 
v rámci Proseče místa, kde se děti cítí 
dobře, kde naopak pociťují nebezpečí 
nebo se cítí nepříjemně, popřípadě kde 
by se dalo něco zlepšit. Na plánu Proseče 
tato místa označovali barevnými lístečky.

Dospěli k tomuto závěru: 
ZELENÁ - zde se cítím dobře: park 

na náměstí, pekárna Borová, hřiště u 
sokolovny, hala pro bikes, fotbalové hři-
ště, tenisové hřiště u vodojemu, farská 
zahrada, školní hřiště, Pasíčka, rybníky – 
bruslení, ŠKOLA (z toho máme opravdu 
velkou radost) 

RŮŽOVÁ - !!! cítím nebezpečí: špatný 
stav vozovek – směr Budislav, Česká 
Rybná, Podměstská ulice; dům po požáru 
Záboří, koupaliště – špína, hrozí nemoci; 

čekárna Na Ručičce (střepy, špína, vanda-
lismus) a v Podměstí; ulice Pasecká – ne-
osvětlená horní část, křižovatka u BPK 
(Romové), prostor za cementárnou,… 

ORANŽOVÁ – zde se cítím nepří-
jemně: hřiště u hangárů – křivý povrch, 
kameny, neseká se často tráva, špatné 
osvětlení u Zabořského rybníka, auta v 
cestě, která vede pod roubenkou, kde by-
dlí Sodomkovi, chabé osvětlení u č.p.70 
a na příjezdové cestě k této budově, za 
restaurací Toulovec špatné osvětlení, van-
dalismus – čekárny 

ŽLUTÁ - místo, kde by se dalo něco 
zlepšit: špatná cesta na Pasíčka – alespoň 
dorovnat štěrkem, zlepšit cestu nad hřbi-
tovem a její pokračování směrem ke staré 
sběrně, hřiště u hangáru – do branek sítě 
a pravidelně sekat trávu.

instituce, organizace a spolky ve městě, se 
kterými chci nadále udržovat a případně i 
rozšiřovat spolupráci. Budu nesmírně rád, 
pokud se tato partnerství budou nadále 
rozšiřovat tak, aby byla oboustranně obo-
hacující a motivující, budu rád navazovat 
i partnerství nová. Proto prosím zástupce 
všech institucí, organizací a spolků (těch 
spolupracujících i těch, se kterými škola 
ještě nespolupracuje), aby se mi ozvali, 
abychom zrevidovali naši spolupráci a 
případně navázali, nastolili novou. Smy-
slem takovýchto partnerství (kterým se ve 
školské terminologii říká „sociální part-
nerství“) je opět rozšíření možností pro 
naše děti, které mohou být poučeny nejen 
v tom, čím se příslušné organizace zabý-
vají, ale vidí i dobrý příklad v naši komu-
nikaci a spolupráci.

V neposlední řadě je partnerem školy 
(a možná i největším) její zřizovatel, tedy 
město Proseč. Náš vztah by neměl zů-
stat pouze v rovině finanční a materiální; 
město je vlastníkem všech školních budov 
a pozemků, financuje provozní náklady 
školy, většinu údržby a rekonstrukcí školy, 
atd. Jednou z velkých akcí, která nás (mě 
a školu) a město Proseč čeká, je řešení 
rozestavěné dostavby školy. Budova je 

v současné době ve stavu hrubé stavby s 
okny a zateplenou fasádou a nevyužívá se 
z ní ke vzdělávání téměř nic. Kromě hle-
dání finančních zdrojů pro dostavbu nás 
čeká revize původní projektové dokumen-
tace (vznikala před deseti lety) s ohledem 
na smysl, využitelnost, současné potřeby 
školy, ale i náklady na budoucí provoz. 
Jsem otevřený komunikaci nejen s měs-
tem, ale i s občany o řešení dostavby. Je 
potřeba si uvědomit, že zde vznikla bu-
dova školy, která může u někoho dokonce 
vzbuzovat pochybnosti o její potřebnosti, 
ale rozhodně její nekompletnost a tím 
pádem nemožnost jejího využívání vede k 
jejímu chátrání. 

V současné době o prázdninách probíhá 
zateplení budov školy, které tuto rekon-
strukci ještě neprodělaly; jedná se tedy o 
druhý stupeň a spojovací chodby mezi 
prvním stupněm a druhým stupněm. V 
rámci zateplení proběhne výměna oken, 
zateplení stropů a zateplení vnějšího 
zdiva. Akce je financována z Evropských 
fondů pro regionální rozvoj, z Minister-
stva pro místní rozvoj ČR a z rozpočtu 
města Proseč. Během prázdnin by měly 
proběhnout práce, které zajistí, aby byl 
hotový vnitřek školy a nebyl tak ohrožen 

začátek školního roku. Žáci se tedy mo-
hou těšit, že v září nastoupí do částečně 
zrekonstruovaných prostor školy. Zbytek 
prací, venkovních, bude probíhat i po 
prázdninách, takže občané se dočkají no-
vého vzhledu části školy na podzim.

Toto byla poslední změna letošních 
prázdnin, o které jsem se zde chtěl zmínit. 
Přeji všem hezkou a pohodovou druhou 
polovinu prázdnin. Děti, užijte si ji, na-
čerpejte ještě mnoho energie do nového 
školního roku, který je sice ještě hodně 
daleko;-), ale už nyní se na něj můžete tě-
šit. Vždyť máte před sebou nový začátek, 
nové příležitosti a „mnoho možností“, jak 
toho využít. 

Mgr. Josef Roušar,
ředitel Základní školy Proseč

Vedení města považuje informace dětí 
za velmi přínosné, protože je to další cenný 
pohled na město očima našich dětí tzn. gene-
race, která se možná bude v budoucnu podí-
let na řízení města. Rádi bychom ve spolu-
práci pokračovali, aby děti viděly, že jejich 
snaha o řešení nebo poukázání na různé 
problémy a závady nebyla marná a mohou 
samy časem zkontrolovat, co se nám poda-
řilo vyřešit, zlepšit nebo ještě nedokončit.

S díky Jan Macháček, starosta
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Loutkové divadlo opět v Rychtářových sadech
V neděli 21. července 2013 se uskutečnilo v Rychtářových sadech 
loutkové divadlo. Pozvání do Proseče opět přijaly děvčata z lout-
kového kočovného divadla Kozlík a tentokrát si pro nás připra-
vily veselou pohádku o drakovi Waldemar. Loutkoherečky přiví-
talo více jak stotřicet dětí s doprovodem jejich rodičů a prarodičů. 
Po skončení představení si děti mohly prohlédnout loutky a také 
na ně čekalo malé překvapení v podobě ruční dílny, kterou si pro 
ně připravili zahraniční dobrovolníci z workcampu. V dílničce 
si mohly děti vyrobit peněženky z netradičního materiálu – kra-
bic od mléka. Děkujeme všem, kteří přišli do Rychtářových sadů, 
strávili s námi společně krásné nedělní odpoledne a těšíme se 
brzy na viděnou na dalším srpnovém divadelním představení.

Maminky z Klubu Hnízdo Proseč

Fotogalerie na www.mestoprosec.cz

Nové knihy v knihovně
Knihy pro dospělé čtenáře:
Zdena Frýbová – Neděle jako stvořená pro 

vraždu, Jiří Hanibal – Král a císař, Jára (da) Ci-
mrman – Sborník o životě a díle českého poly-
histora, John Grisham – Vánoce nebudou, Patri-
cia Cornwellová – Předmět doličný, Robert Král 

– Smrtonosná bouře, Martin Benedikt – U tří 
vrahů, František Bukvář – Yamaha pana Abso-
lona, Aleš Pivoda – Cena za nevěru,  Stephanie 
Calmanová – Deník špatné matky, Georgette 
Heyerová – Sophie,  Heather Grothausová – 
Králova přízeň

Doporučená četba pro stud. středních škol:
Viktor Dyk – Krysař, Karel Josef Šlejhar – 

Kuře melancholik, Jaroslav Vrchlický – Noc na 
Karlštejně, Antonín Sova – Květy intimních ná-
lad, Jiří Wolker – Těžká hodina, Jaroslav Vrch-
lický – Okna v bouři

Knihy naučné:
Ivan Blecha – Filosofie, Jennifer Pohlman 

– Pilates, George Bruce – Největší námořní bi-
tvy XX.století, Edwin P.Hoyt – Hitlerova válka, 
Tim Ripley – SS-Ocelová bouře, Irmela Arn-
sperger – Podivuhodné příběhy z minulosti, Jane 
Binghamová – Encyklopedie starověkého světa

Knihy pro děti:
Velká kniha malého školáka, František Kožík 

– Pohádky vánočního zvonku, Eva Maceková - 
12 hodin s Oskarem, Daisy Mrázková – Co by 
stalo, kdyby…, Dagmar Urbánková – Cirkus 
Ulice, Olga Hejná – 111 příběhů s hádankou, 
Jiří Dvořák – Rostlinopis, Thomas Brezina – 
Orel útočí (Penny a sedm bílých tlapek), Hart-
mut Wilke – Naše želva

Noc s Andersenem ještě jednou
V rámci letošní Noci s Andersenem 

proběhla soutěž s Igráčkem, kterou po-
řádala firma EFKO. Zúčastnit se mohly 
všechny děti ze všech pořádajících kniho-
ven a škol.

Úkolem soutěžících – nocležníků bylo 
vymyslet krátkou básničku, která by ob-
sahovala slova: Igráček, kniha, Andersen.

Prosečtí nocležníci se do této soutěže 
také zapojili, Anetka Pospíšilová vymys-
lela na dané téma veselou básničku s ná-
zvem „Chlupatá kniha“.

V červnu jsme dostali zprávu, která nás 
mile překvapila. V soutěži se celkem sešlo 
100 básniček, hlavním výhercem se stali 
Pionýři ze Zborovic, kteří vyhráli Igráčky 
v hodnotě 500 Kč. Naše knihovna se 
zařadila mezi dalších 22 výherců, kteří 
obdrželi menší dárky z Igráčkova světa 
(puzzle, rozvrhy, jednoho Igráčka z edice 
rodina a hrací karty).

Eva Rejentová

Chlupatá kniha
napsala Aneta Pospíšilová
Já mám knihu chlupatou,
na obale strakatou,
ona za to nemůže,
snad jí něco pomůže.
Umícháme lektvar takový,
který všechny chlupy odstraní.
Lektvar stvořil Andersen,
používá ho celá zem.
Jakmile ho chtěl vyzkoušet Igráček,
na nebi se objevil mráček
a nedaleko praskl sáček.
To je konec básničky
od šikovné holčičky.

On-line katalog knih
24  hod. / 7 dní:

www.mestoprosec.cz/mestska-knihovna

Městská knihovna Proseč
telefon: 469 321 047
e-mail: knihovna@prosec.cz
Otevírací doba:
Úterý  12.00 - 17.00 hod.
Čtvrtek 9.00 - 16.00 hod.
Pátek  9.00 - 15.00 hod.
(polední pauza 11.30 - 12.00 hod.)
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Zprávičky z perálecké školičky
Na zámek Potštejn ... jsme se vypra-

vili v rámci školního výletu ve čtvrtek 
13. června. U brány do zámku nás uví-
tal dobově oblečený sloužící, po nádvoří 
sem, tam pobíhaly služebné. Po svačince 
u kašny se nás sloužící ujal a obdařeni 
krátkou instrukcí a mapou jsme se vydali 
na dobrodružnou stezku zámeckou za-
hradou za pokladem. Cestou nás čekalo 
nemálo úkolů, kde jsme využili své zna-

losti, schopnosti a dovednosti ze života 
na zámku. V zámeckých prostorách jsme 
shlédli unikátní expozici s názvem Po-
hádkov, kde na nás ze zdí hleděly známé 
pohádkové postavy. Největším zážitkem 
pro každého určitě byla hraná prohlídka 
zámku. Při ní jsme nahlédli do ložnice 
paní hraběnky, která nám předvedla i 
své pyžamo, na které byla velmi pyšná 

… kluci ho však vidět nesměli. Seznámili 
jsme se i s panem hrabětem, se kterým 
jsme si zazpívali a naučili se zámecký ta-
nec. A dokonce už teď všichni víme, jak 
se s paní hraběnkou pozdravit a co si pan 
hrabě objednal do zámecké zahrady.  Ale 
také jsme si vyzkoušeli, že lhát se nemá a 
nad nikoho se nemáme povyšovat. No a 
poklad? Ten byl ukrytý v tajemném skle-
pení, kam nás služebná po splnění všech 
úkolů zavedla a byl samozřejmě sladký. 

Jen těžko jsme se loučili s tak příjemným 
prostředím života na zámku, ale čekalo 
nás ještě jedno dobrodružství, na které 
jsme se také těšili … jak jinak se dopra-
vovat v době hraběnek, hrabat, princů a 
princezen než s pomocí koně … a proto 
jsme navštívili Kovářův dvůr v Brné u Po-
tštejna. Projížďka v kočáře se pro poruchu 
vozidla sice nekonala, ale i tak jízda na 
samotném koni byla prima. A věřte nebo 
ne, jízdu na koni si přáli absolvovat i ti 
nejmenší školkáčci. Domů jsme se vraceli 
plni dojmů a zážitků, ze kterých jsme čer-
pali v nadcházejícím projektovém týdnu.

Život na zámku … takové bylo téma 
projektového týdne. Protože jsme pro-
středí života na zámku již dobře znali, 
mohli jsme se s chutí pustit do práce. 
Naše škola a školka se od pondělí 17. 
června postupně proměňovala v zámecké 
komnaty. Mohli jste tu potkávat netra-
dičně oblečené postavy - prince, prin-
cezny, pážata, dvorní dámy, rytíře … na 
stěnách se objevovaly královské portréty, 
nasbírané pohlednice a obrázky hradů 
a zámků byly vyvěšeny po třídách. Ško-
láci procestovali pomocí obrázků mnoho 
hradů a zámků v Čechách a ze zajíma-
vých informací tvořili portfolia. Školkáčci 
plnili úkoly v Zámeckém slabikáři a za 
pilnou práci, poslouchání a kamarádství 
získávali zlaťáčky do váčku. Ve čtvrtek 
dopoledne se školáci a školkáčci sešli, aby 
dokončili práci na společném dílu, tento-
krát již v rolích členů jednotlivých pan-
ství. Vytvářeli svůj vlastní středověký erb, 
nacvičovali středověký tanec, vyzkoušeli 
si střelbu prakem na cíl, zdokonalili svůj 
oblek ozdobou hlavy a vybudovali zá-
mek z papírových krabic.  Několikadenní 
tvoření mělo své vyvrcholení v podobě 
společného programu s rodiči „Středově-
kou zahradní slavností“, kterou i někteří 
z rodičů navštívili v dobovém oblečení. 
Všem jim děkujeme za podporu v našem 
počínání. Zahájení slavnosti bylo opravdu 
velkolepé, když za doprovodu písně „Jede 
král“ přijel král na opravdovém koni. Dále 
proběhlo představení jednotlivých pan-
ství a krátký hudební program dětí. Poté 
se slova ujala královna a vyzvala všechny 
ke společnému královskému tanci. Stře-
dověká kuchyně v podobě vlastního špe-
káčku opečeného na otevřeném ohni 
chutnala všem. Po královské večeři se 
hosté začali rozcházet a místní se ode-
brali do zámeckých komnat k přípravám 
na nocování. A protože na samotné spaní 
bylo ještě brzy, následovala pohádka a po 
ní nemohla chybět stezka odvahy, kterou 
každý z nocležníků trochu s obavami oče-

kává. Ale posuďte! Přinést v noci živou 
vodu ze „studánky“, to není zas tak lehký 
úkol. I přesto všichni statečně zvládli a šlo 
se na kutě. A aby toho dobrodružství ne-
bylo málo, nejodvážnější školáci přespá-
vali venku pod pergolou. Vůně čerstvých 
rohlíčků nás nenechala dlouho vyspávat 
a ve školce bylo o čem vyprávět ostatním 
kamarádům, kteří opět přicházeli. Navíc 
nás čekalo poslední dobrodružství, a to 
cesta za středověkým pokladem podle 
skutečné mapy. Kdopak to v Perálci zná, 
neztratí se a ještě k tomu najde poklad? 
Nakonec našli poklad všichni a za od-
měnu a na úplný konec našeho hraní ná-
sledovala ještě jedna filmová pohádka ze 
zámku. 

Školu v přírodě … si užívali školáci v 
posledních dnech 25. a 26. června na re-
kreační chatě paní učitelky Jankové, která 
se nachází na Českomoravské vrcho-
vině na okraji obce Březiny poblíž města 
Svratka. Počasí se sice moc nevydařilo, ale 
i přesto byly děti nadšené ze změny pro-
středí. Procházky do okolí a seznamování 
se s okolím byly obohaceny pozorováním 
rozvodněné řeky Svratky. Zajímavým 
zpestřením v deštivých dnech byla ná-
vštěva výstavy historických map v tamější 
obci. Druhý den jsme se vydali na pěší vý-
let do Svratky.  Deštivá cesta vedla přes 
skalní útvary Milovské perníčky, zkame-
nělý zámek a lovecký zámeček Karlštejn. 
Domů se cestovatelé vraceli zmoklí a 
unavení, ale plni zážitků a dojmů.

Monika Klofátová, ZŠ a MŠ Perálec
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Klub seniorů v červnu a červenci
Už v minulém čísle Prosečského zpra-

vodaje jsme informovali o některých červ-
nových akcích, nyní tedy pokračujeme 
dalšími.

13. 6. Řada seniorů se byla potěšit po-
hledem na předškoláky z MŠ, kteří se 
loučili se svou školkou a nyní se již při-
pravují na život školáků. Přejeme jim 
úspěšné vykročení do nové životní etapy!

18. 6. Na koncertě DUHY se v ZŠ se-
šli téměř všichni senioři z našeho klubu. 
Přes problémy s elektřinou způsobenými 
bouřkou se koncert konal a byl posluchači 
velmi vlídně přijat a pochválen. Díky za 
záchranu koncertu patří prosečským ha-
sičům, kteří zajistili náhradní zdroj elek-
třiny. Jen škoda, že kromě nás, seniorů, si 
DUHU přišlo poslechnout už jen málo 
dalších prosečských občanů. Asi nejsou v 
oblibě krásné lidové písničky.

20. 6. Tento čtvrtek jsme se sešli na za-
hradě, dolaďovali přípravu výstavy, jejíž 
vernisáž se kvapem blížila. Seděli jsme 
ukryti před palčivým sluncem pod koru-
nami stromů a protože byl předvečer let-
ního slunovratu, připomněli jsme si zvyky 
a tradice spojené se svatojánskou nocí. 

„Čarodějnice“ Marie Jeništová seznámila 
shromáždění s Vyhláškou o bezpečnosti 
létání na koštěti a pak jsme skládali 
zkoušku ze znalosti kouzelných bylinek. 

Praktické testy v zacházení s čarodějnic-
kým koštětem byly pro úmorné vedro od-
loženy na příští rok.

27. 6. Jak už nás to letošní počasí 
zkouší, horko vystřídaly deštivé a chladné 
dny. Když se počasí konečně umoudřilo, 
mohli jsme se tento čtvrtek opět setkat 
venku, na zahradě, teď už naposledy před 
prázdninami. Popovídali jsme si, trochu 
si zazpívali a na ohýnku opekli buřtíky.

Protože jsme byli pozváni „našimi“ de-
váťáky na jejich slavnostní šerpování, ode-
šla skupina seniorů z klubového posezení 
v 17 hodin do sokolovny, kde se žáci 9. 
ročníku loučili s docházkou do prosečské 
ZŠ. I jim přejeme hodně štěstí a úspěchů 
v dalším životě.

23. 6. – 7. 7. V těchto dnech proběhla 
dlouho připravovaná akce. Pořádali jsme 
výstavu „Šikovné ruce mužů“. Zúčastnilo 
se jí 27 vystavujících, kterým zde moc dě-
kujeme, že nám svěřili své výtvory. Ohlasy 
těch, kteří se přišli na výstavu podívat, 

byly vesměs kladné. V naší návštěvní 
knize čteme jen samá slova chvály a ob-
divu (krásné, pěkné, nádherné, inspirující, 
neuvěřitelné, co muži dokážou, úžasné...). 

Návštěvníci oceňovali krásné a zajímavé 
výrobky, bonsaje a v prvním týdnu i su-
kulenty a také jejich vkusné uspořádání v 
naší malé klubovně. S aranžováním nám 
vydatně pomohla paní Zdena Adámková, 
velké díky!

Poděkování patří také všem seniorům, 
kteří pomáhali výstavu připravovat (na-
nosit a natřít panely, rozmístit je, vyba-
lit a zapsat exponáty, pomoci při jejich 
umisťování...). Děkuji i všem, kteří drželi 
vzorně během výstavy služby. Nemohu 
tady všechny pomocníky jmenovat, napo-
čítala jsem jich neuvěřitelných 39!

Na závěr si přece jen neodpustím po-
stesknutí. Výstavu navštívila řada lidí z 
mnoha měst a míst. (Praha, Pardubice, 
Brno, Kutná Hora, Hlinsko, Louny, 
Chotěboř a další.) Chyběla nám větší 
účast Prosečáků. Škoda, možná se nám 
už nepodaří podobnou akci uspořádat.

Na závěr chci popřát za sebe i za celý 
organizační tým KS všem seniorům i 
všem dalším občanům Proseče hezké léto, 
sluníčko i trochu té závlahy na zahrádky  
a na podzim ve Zpravodaji i ve vývěsce 
zase: Na shledanou! 

                       Text: Věra Stoklasová
Foto: Helena Bukáčková

                              Vladimír Němec
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U  HUBERTA
Pan nadlesní na Posekanci měl dceru a 

taky mysliveckého mládence. To dá ro-
zum, že se ti dva mladí do sebe zakoukali. 
Že se otci takový nápadník, co má jednu 
kapsu prázdnou a druhou vysypanou, tuze 
nezamlouval, to taky dá rozum. Jednou, 
když zase dceři marně domlouval, vyra-
zil do revíru, aby se v lese uklidnil. Celý 
dopálený rázoval po Huťácké silnici do 
kopce. Když už byl skoro nahoře, odbo-
čil vpravo do lesa ke studánce, co tam ve 
svahu vyvěrá. Jak byl zabraný do hloubání 
o té své neposlušné holce, nedával pozor, 
noha mu uvízla v ostružiní a bác, už se 
kutálel ke studánce, bez flinty a bez klo-
bouku – obojí při tom kotrmelci odlétlo 
daleko od něj. Chtěl vstát, ale pravá noha 
neposlouchala a bolela jako ďas. Tak tam 
ležel, chvíli sakroval, ale když noha bolela 
pořád víc a nepěkně otékala, dal se do 
prosa. Ke svatému Hubertovi, patronovi 
myslivců se modlil. Mezerou v korunách 
stromů pražilo slunce, až se mu dělaly 
mžitky před očima. V těch ohnivých ko-
lech najednou stojí veliký jelen, zlatý kříž 
se mu třpytí mezi parohy a povídá panu 
nadlesnímu: „Pomůžu ti, ale musíš dát 
myslivecké slovo, že provdáš svou dceru 

za mysliveckého mládence!“ Milému 
nadlesnímu nezbylo, než myslivecké 
slovo dát. A takové myslivecké slovo je 
nezrušitelné! Jelen pak jen mrsknul ko-
pýtkem a flinta dolétla panu nadlesnímu 
zrovna k pravé ruce, ohnivá kola zavířila, 
jelen zmizel. Teď už bylo hej – pan nad-
lesní vystřelil do vzduchu smluvený signál 
a za nějakou chvíli se na kopečku nad 
studánkou objevil myslivecký mládenec. 
Nemeškal, odnesl pochroumaného pána 
k Huťácké silnici a to už  tam dobíhali 
také dřevaři, co káceli les zrovna nedaleko. 
Odnesli pana nadlesního na Posekanec a 
ten, když se uzdravil, nechal na kopečku 
u studánky postavit dřevěný kříž z vděč-
nosti svatému patronu myslivců. Od té 
doby se tam říká „U Huberta“.

Marie Jeništová

Zajímavé osobnosti Prosečska:
Václav Laška (1929-1984)

Václav Laška se narodil 19. 8. 1929 ve 
Vranicích jako první syn manželů Laško-
vých. Do obecné školy chodil v Proseči, 
vystudoval gymnázium v Pardubicích a 
na přelomu roku 1950 emigroval se 2 ka-
marády do Německa a dál potom pokra-
čoval do Itálie.

Vystudoval politické vědy na Univerzitě 
Internazionale v Římě, kde v roce 1957 
promoval a získal titul doktor politických 
věd. Jeho disertační práce měla název „La 
Democrazia Populare in Ceccoslova-
cchia“ a jeho knihovnické téze „Revolu-
tionary Legislation to Books & Libraries 
in France 1789-1811“. V těchto letech 
byl také hlasatelem Vatikánského rádia. 
Do USA odcestoval v roce 1959 a v roce 
1960 byl přijat na Chicagskou univerzitu.

Na této univerzitě získal v roce 1964 
knihovnický diplom a titul magistra na 
slávistice. 

Václav Laška byl členem Společnosti 

pro vědu a umění a ve své funkci slávis-
tického knihovníka Chicagské univerzity 
byl dokonale obeznámen s materiálem 
slávistického oddělení. Jako skvělý kni-
hovník byl naprosto oddaný univerzitě a 
knihovně. Jeho spolupracovníkem a spo-
luzakladatelem byl dr. Zdeněk Hruban, 
se kterým založil archiv Čechů a Slováků 
v zahraničí v knihovně Josepha Regensti-
ena. Václav Laška zřídil školní výměnný 

program s Východoevropskými knihov-
nami a zasloužil se o založení Slovanských 
svazků. Tyto archivy obsahují osobní ma-
teriály a práce Čechů a Slováků vydané 
mimo Českou a Slovenskou republiku. 
Jsou umístěné v sekci Speciální kolekce 
knihovny a skládají se z 260 regálů knih, 
brožur, periodik, výročních publikací, al-
manachů a osobních dokumentů Čechů 
a Slováků žijících mimo republiku. Vět-
šina materiálů byla publikována v Severní 
Americe během posledních 150 let. Dr. 
Hruban byl za tuto práci oceněn vyzna-
menáním za „celoživotní úsilí podpory 
Česko-amerických vztahů“ prezidentem 
Václavem Havlem za přítomnosti Made-
lein Albright. Václav Laška se tohoto 
uznání již nedožil.

Václav Laška zemřel 30. 12. 1984 v 
Chicagu. Stejně jako mnoho dalších Če-
chů žijících v cizině, nikdy nezapomněl 
na svoji vlast, Proseč, odkud pocházel, a 
svoji rodinu, která zde zůstala.

Stanislava Češková (Lašková)

Město připravuje novou knihu
Město Proseč připravuje ke  100. výročí 
I. světové války 1914 – 1918 publikaci, 
ve které se k této celosvětové tragédii  
vrátíme připomenutím tehdejších udá-
lostí v  regionech Prosečska, Novohrad-
ska a Rychmburska. Jak je dosud zná-
mo, písemných historických pramenů 
(válečné deníky, obecní i školní kroniky, 
materiály v archivech) není zase tak 
málo. Co však ve větší míře chybí, jsou 
fotografie rakousko-uherských vojínů, 
důstojníků, ale také ruských, francouz-
ských a italských legionářů.  Obracíme 
se tedy na Vás s prosbou, zdali ve Va-
šich soukromých sbírkách nejsou zmí-
něné dokumenty a fotografie, vztahují-
cí se jakýmkoliv způsobem k I. světové 
válce v našem regionu. Byli bychom 
velmi rádi, kdyby se Vám podařilo tyto 
materiály nalézt a s Vaším souhlasem 
použít v připravované knize. Fotogra-
fie, případně i další dokumenty, můžete 
přinést na městský úřad do kanceláře 
starosty do konce srpna letošního roku.

J. Němeček

V souvislosti s přípravou nové knihy 
připravujeme na Vánoce 2013 také 
dotisk velmi rychle vyprodané kni-
hy „Prosečsko a Svratecko  1939-1945“, 
zvažujeme její rozšířené vydání o nové 
informace a fotografie.

Jan Macháček
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Fotbalová sezona 2013/2014 začne již v polovině srpna
Máme se na co těšit – čeká nás mnoho  „derby“ zápasů

Jen o chloupek unikl A-mužstvu po-
stup do krajské B-třídy... Počítaly se vzá-
jemné zápasy, a tak postoupily Chrous-
tovice.   Přitom s prvními Nasavrky byla 
lepší ve vzájemných zápasech Proseč... 
Nebudeme tedy jezdit do vesnic kolem 
Pardubic – budeme vychutnávat derby v 
našem okolí. Do okresního přeboru se-
stoupila Krouna a Mířetice. Obě mužstva 
se v I.B třídě mnoho neohřála. Ze třetí 

třídy postoupila do OP Skuteč! A tak se 
můžeme opravdu chystat na kvalitní sou-
peře a prestižní souboje. Začínáme  2 x 
venku – 10. srpna zajíždíme na horkou 
půdu Rozhovic a 17. srpna do  Rváčova. 
Odjezdy k zápasům jsou v 15.15 hodin, 
začátky zápasů v 17 hodin. O týden poz-
ději přivítáme na našem hřišti Svratouch 
a začínají také mládežnické soutěže. 

Do nové sezony s výraznou posilou!
Spoustu let Petr Macháček působil 

ve vyšších soutěžích a hostoval v AFK 
Chrudim, dále ve Svitavách, Chocni, 
Skutči a nakonec Litomyšli. Tam také 
poslední 4 roky hrál s kapitánskou pás-
kou. Vrací se do Proseče. Jeho přístup k 
fotbalu je „srdeční“ záležitostí. A snad i 
proto přijal nabídku spolupracovat ve vý-
boru prosečského fotbalu. Jako sportovní 
manažer má na starost především vedení 
všech mužstev – tedy obsazení trenéry a 
jejich týmy.

Sám však nezanechává aktivní činnosti 
– stal se hrajícím asistentem trenéra A-

-mužstva. A co vzkazuje svým přízniv-
cům? Posilte řady trenérů a činovníků 

– zejména v mládežnických mužstvech. 
Oslovuje tím především bývalé hráče a 
rodiče současné mládeže. Proseč je jed-
ním z mála klubů, kde se pečuje o růst 
mládeže. A tak nás oslovují okolní města 
ke spojení mužstev žáků či dorostu ! Na-
bídky nepřijímáme, neboť je to záležitost 
volnočasového vyžití prosečské mládeže. 
Pak je nemožné, aby naši kluci „seděli“ 
na lavici a mužstvo bylo doplněno hráči 
z Litomyšle či Svitav. Současná situace v 
práci s mládeží není skutečně jednodu-
chá! Proto si ceníme faktu, že v Proseči 
hrajeme fotbal s prosečskými odchovanci 

– máme  mladé a perspektivní mužstvo, do 
kterého přicházejí každý rok nadějní do-
rostenci – naši odchovanci. Aktivní práce 
Petra Macháčka bude proto spojením 
přirozené autority, velkých zkušeností a 
dosavadní vynikající práce současných 
trenérů mládeže!  Škoda, že jsou ve své 
práci osamoceni – Václav Nekvinda u do-
rostu a Jaroslav Marek u žáků – obě muž-
stva potřebují posilu na místě asistentů 
či pomocníků při zájezdech na utkání. A 
prosečská fotbalová mládež si vaši pomoc 
určitě zaslouží! Ozvěte se Petru Macháč-
kovi – nejlépe osobně.

POZVÁNKA NA TANEČNÍ ZÁBAVU
Fotbalisté pořádají na závěr prázdnin taneční zábavu. Do Rychtářových sadů zavítá 
opět Modrý Maurícius. Kapela s pestrým repertoárem a hlavně kvalitním hudeb-
ním projevem tak opět potěší i náročné příznivce kvalitní muziky. 
Josefovské a Kateřinské zábavy v Sokolovně s „Modráky“ už mají svoji tradici a jsou 
velice oblíbené. A tak přijďte v sobotu 31.srpna 2013 do Rychtářových sadů v Zá-
boří. Začátek je ve 20 hodin, vstupné 60,- Kč.

Srdečně zve FK Proseč             

Sloupnice - Proseč
3:3 (poločas 1:1)

První přípravné utkání s kvalitním 
soupeřem. Naši fotbalisté vždy vedli o 
jednu branku – na závěrečné skóre srov-
nal soupeř v 90.  minutě.  Všechny naše 
góly vstřelil Jaroslav Marek. Sestava: Josef 
Lampárek, Zdeněk Kunhart, Jiří Marek, 
Petr Macháček, Jaroslav Volf, Zdeněk 
Marek, Michal Vopařil, Martin Marek, 
Matěj Hromádka, Jaroslav Marek  a Da-
vid Lampárek.

Stránku připravil Jiří Herynek
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FOTBAL - O POHÁR MĚSTA PROSEČ – II.ročník
Přes pošmourné počasí a občasné pře-

háňky se na druhém ročníku turnaje v 
malé kopané sešlo 8 mužstev. Turnaj se 
uskutečnil v sobotu 22. června pod zášti-
tou starosty a Města Proseč, pořádal ho 
Fotbalový klub Proseč. A protože ve vět-
šině mužstev hráli amatéři spolu se sou-
časnými či bývalými fotbalovými profíky, 
byly k vidění pěkné zápasy. Hrálo se ve 
dvou skupinách a podle umístění násle-
doval k.o. systém o účast v dalších skupi-
nách. Podle umístění v těchto skupinách 
pak vzešla finálová skupina. 

Všichni si tedy zahráli dostatečně. Ví-
tězství si odneslo mužstvo Knížepánová 
legie, které vedl kapitán Luboš Mundil. 
Ve velice napínavém finále předčilo jeho 
mužstvo partu mladíků kolem kapitána 
Michala Jeřábka. Do turnaje byla vložena 
soutěž o nejlepšího střelce penalt a nej-
lepšího brankáře (tím se stal opět proseč-
ský brankář Josef Lampárek). Fotbalový 
klub děkuje všem sponzorům turnaje za 
poskytnuté ceny pro hráče.

Jiří Herynek

Knížepánova legie zleva: Zdeněk Marek, Petr Macháček, Petr Rybenský, Luboš Mundil, Pepa Soukal, 
Martin Marek a Pepa Kvapil.

NOHEJBAL - O POHÁR MĚSTA PROSEČ – I.ročník
Dne 13. července 2013 proběhl v Pro-

seči na víceúčelovém hřišti u základní 
školy 1. ročník nohejbalového turnaje O 
pohár města Proseče, kterého se zúčast-
nilo celkem 8 mužstev amatérských hráčů 
z Proseče a blízkého okolí. Po celoden-
ním zápolení se celkovým vítězem stal 
tým STEPNÍ KOZY (bratři Markové 
Jaroslav, Martin a Jirka), když ve finá-
lovém zápase velmi kvalitní urovně po-
razili 2:0 tým PASTVISKA (Herynek 
Petr, Koutný Zdeněk a Lampárek Josef). 
V utkání o bronz vyhrál „šťastnější“ tým 

HACIENDA (Zelenka Adolf, Odehnal 
Josef a Rejent Marek) nad týmem NA 
PRÁŠKY (Soukal Josef, Prášek Zbyněk, 
Macháček Petr a Češka Roman) v poměru 
2:1. Závěrem organizátoři turnaje děkují 
Městu PROSEČ a sponzorům, firmám 
ERGOTEP, DIPRO PROSEČ, Sta-
vebniny TRESK, Restaurace U TOU-
LOVCE, kteří nám umožnili turnaj 
uspořádat. Věříme, že příští ročník se se-
jdeme opět všichni na hřišti.

Petr Macháček

Stepní kozy zleva: Jirka Marek, Martin Marek a Jarda Marek.
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INZERCE VE ZPRAVODAJI
Uzávěrka vždy 15. v měsíci.

Objednávky: zpravodaj@prosec.cz, tel. 468 005 026

NABÍDKA PRONÁJMU
NEBYTOVÝCH PROSTOR K PODNIKANÍ

Proseč čp. 125 v přízemí (Ubytovna Toulovec)
Informace na tel. 468 005 026, 777 119 957

(kancelář starosty)

Přehled kulturních a sportovních akcí v srpnu:
21. 7. – 4. 8. Výstava - Slovensko na obrazech a fotografiích 
( Jindřich Šmégr, Jan Háp, Josef Chaloupka) – pořádá Osadní 
výbor Záboří – Obecní domek Proseč - Záboří (naproti Rychtá-
řovým sadům) – otevřeno denně od 14 do 17 hod (mimo pondělí)

6. 8. Z pohádky do pohádky – hudební klauniáda pro děti – pořá-
dá Klub Hnízdo Proseč – Sokolovna Proseč v 18 hod.

9. 8. Taneční zábava – hraje skupina ŘEMEN – pořádá SDH 
Záboří – Rychtářovy sady, Proseč

10. 8. VIII. Memoriál Františka Proseckého sen. - sraz veteránů 
značky Tatra v Proseči na náměstí po 13 hod.

17. 8. Nohejbalový turnaj trojic – 11. ročník – SDH Miřetín – 
hřiště v Miřetíně v 8 hod

25. 8. Fotbal – mistrovské utkání I. A třída dorostu – Proseč – 
Radiměř – fotbalové hřiště Proseč v 10 hod

25. 8. Fotbal – mistrovské utkání okresní přebor – Proseč – Svra-
touch – fotbalové hřiště Proseč v 17 hod

31. 8. Taneční zábava - hraje skupina Modrý Mauricius - pořá-
dá FK Proseč - Rychtářovy sady, Proseč, začátek ve 20 hod.

1. 7. -31. 8. Výstava Marka Rejenta – Vizuální představení 
projektu „Evangelický hřbitov v Proseči: rekonstrukce chodní-
ků a meditační prostor“ a objekty s tématem volně související a 
některé bez souvislosti – evangelický kostel – otevřeno vždy v 
neděli dopoledne a po domluvě na tel. 608054457

VIII. Memoriál Františka Proseckého sen. 
Sraz historických vozidel

10. 8. 2013
Start: Bystřice nad Pernštejnem

Cíl: Proseč - náměstí

Každoroční setkání příznivců nejen plechových a nejen dvou 
a čtyřkolových miláčků, letos doplněné otevřením soukro-
mého musea v konečně vlastních prostorách rodiny Prosec-
kých v Bystřici nad Pernštejnem.

do 10.00 hod. - příjezd a registrace účastníků v BnP
od 10.30 hod. - výstava historických vozidel a šlapacích autíček
od 12 - 14.00 hod - start do Proseče
od 13.00 hod - příjezd do Proseče


